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سخنگوی ناجا: 

سن اعتیاد زنان به ۲۶سال رسید
مهر| میانگین ســن اعتیاد در مــردان در حال 
حاضر در کشور ما ۲۴ سال و زنان ۲۶ سال است؛ اما 
شروع انحراف به ۱۵سالگی رسیده است. سخنگوی 
ناجا با اعلام این خبر گفــت: »در حال حاضر خطر 
جدی ای که همــه خانواده هــا را تهدید می کند، 
موضوع موادمخدر اســت و در این زمینه خانواده ها 
ایستگاه های پیشگیری قبل از پلیس هستند که باید 
وظایف خود را به خوبی انجام دهند. متاسفانه درآمد 
حاصل از فروش موادمخدر به قدری زیاد اســت که 

افراد به راحتی از آن نمی گذرند.« 
معاون اجتماعی ناجا با بیــان این که در ۹ ماهه 
گذشته ۱۳ درصد کشف موادمخدر نسبت به  سال 
گذشته افزایش داشته است، گفت: »از ابتدای  سال  
جاری تاکنون ۵۲۵ هزار کیلوگرم موادمخدر کشف 
شده است که بخش اعظم آن تریاک است. متاسفانه 
از هر یک کیلو تریــاک ۱۰ کیلو مرفین و از هر یک 
کیلو مرفین ۱۰ کیلو هرویین تولید می شود. بنابراین 
از هر یک کیلو تریاک ۱۰۰ کیلو هرویین به دست 

می آید.« 
 افزایش ۹۰ درصدی

 تولید موادمخدر در افغانستان
او ادامه داد: »در افغانســتان نیز زمین زیر کشت 
این ماده مخدر ۶۰ درصد افزایش داشــته و کشت 
تریاک در این کشور به ۳۲۱ هزار هکتار رسیده است 
و محصول آن نیز در  سال میلادی جاری نسبت به 
 سال گذشته آن افزایش ۹۰ درصدی داشته و با توجه 
به این که  سال گذشته تولید این ماده مخدر در کشور 
افغانستان ۴۶۰تن بوده، در  سال جاری به ۹ میلیون 

کیلو تریاک رسیده است.« 
سخنگوی ناجا گفت: »در ۱۰ سال اخیر، بالاترین 
کشفیات در زمینه موادمخدر را در ماه های گذشته 
داشته ایم و نزدیک به ۸هزار و ۷۰۰ کیلو موادمخدر 
در هرمزگان در ماه های اخیر کشــف و ضبط شده 
اســت، البته ۸۰ درصد کشفیات موادمخدر در طی 
۹ماه گذشته در مبادی ورودی شرق کشور و حواشی 

آن بوده و به سطوح داخلی کشور نرسیده است.« 
منتظرالمهدی با بیان این که در ۹ماهه  سال جاری 
افزایش ۷ درصــدی دســتگیری توزیع کنندگان 
موادمخدر را داشــتیم، ادامه داد: »نســبت به  سال 
گذشته ۲۰ درصد جمع آوری معتادان متجاهر بیشتر 
شده و ما معتقدیم که به هر اندازه زیرساخت ها برای 
بازپروری معتادان ایجاد شــود، پلیس می تواند در 

کمترین زمان آنها را جمع آوری کند.« 
۲۵۵ میلیون معتاد در جهان وجود دارد

ســخنگوی ناجا با تأکید بر این کــه باید میزان 
حساســیت جامعه نســبت به مصرف موادمخدر 
بالا برود، گفــت: »۲۵۵ میلیون نفر معتاد در جهان 
وجود دارد که ۷۰۰ نوع موادمخدر توهم زا را مصرف 
می کنند. بنابراین باید مراقبت بیشتری در این زمینه 
صورت گیرد و ســازمان هایی مانند وزارت ارشاد، 
وزارت ورزش و جوانان، مســاجد، خانواده، مدرسه، 
صداوســیما و... نقش پررنگ تری در پیشگیری از 

مصرف موادمخدر داشته باشند.« 
او ادامه داد: »میانگین سن اعتیاد در مردان درحال 
حاضر در کشور ما ۲۴ سال و زنان ۲۶ سال است، اما 
شروع انحراف به ۱۵سالگی رسیده و دروازه ورودی 

موادمخدر نیز سیگار و قلیان است.« 
منتظرالمهدی با بیان این که در حوزه پیشگیری 
از مصرف موادمخدر اقدامات خوبی از ســوی ناجا 
صورت گرفته اســت، گفت: »افزایش ۱۶ درصدی 
مراکز مشاوره درحوزه پیشــگیری از موادمخدر را 
در  سال جاری داشتیم. همچنین حدود ۶۵۰ دایره 
مشاوره و مددکاری در کلانتری فعال شده و تلاش 
می کنیم حضور پلیس را در مجامع آموزشی تقویت 
کنیم.«  ســخنگوی ناجا درباره شایعاتی مبنی بر 
وجود ماده مخدر دســتمال های اعتیادزا در کشور 
گفت: »هیچ گونه گزارشــی از وجود دستمال های 
مرطوب اعتیادزا و روانگردان به پلیس نشده و ما ثبت 

نکرده ایم.« 

شهردار خبر داد

 نامه نجفی به بنیادشهید 
درباره شهدای پلاسکو

ایسنا| شهردار تهران درباره انتصاب مدیرعامل 
آتش نشانی و تقاضای خانواده آتش نشانان پلاسکو 

توضیحاتی را ارایه کرد.
او دربــاره درخواســت خانواده های شــهدای 
پلاسکو از شهرداری گفت: »تقاضای اصلی خانواده 
شهدای پلاســکو از بنیادشهید است و می خواهند 
که بنیادشــهید، آنها را قبول کند تا بتوانند از مزایا 
اســتفاده کنند اما تاکنون بنیادشهید این مسأله را 
نپذیرفته، چراکه می گوید این پذیرش براســاس 
ضوابطشان نیست.« او ادامه داد: »اخیرا برای رئیس 
بنیادشــهید نامه ای نوشــتم و مجددا این تقاضا را 
مطرح کردم و مطمئن باشــید در این ۱۱ماه آنچه 
که از عهده شــهرداری تهران برآمــده، انجام داده، 
البته ما می دانیم از دســت دادن عزیزان را نمی شود 
جبران کرد اما اگر خواسته ای در چارچوب ضوابط 
داشته باشند، به آن پاسخ مثبت می دهیم.«شهردار 
تهران همچنین در پاسخ به بعضی انتقادات مبنی 
بر انتصاب رئیس جدید سازمان آتش نشانی و نقش 
او در حادثه پلاسکو گفت: »متاسفانه در شهرداری 
دسته بندی های نابجایی وجود دارد که هر کسی از 

داخل انتخاب کنیم، بخشی ناراضی می شوند.«
نجفی با اشاره به سوابق و تحصیلات مدیرعامل 
جدید سازمان آتش نشــانی ادامه داد: »قرار است 
ایشــان در این زمینه مطلبی را آماده کند اما باید 
بگویم من این انتقادات را قبول ندارم، چراکه در این 
 شهر ممکن اســت ۱۰ هزار نفر هم با من در تهران

 مخالفت کنند.«

 رئیس جمعیت هلال احمر و دیگر مسئولان در نخستین جشنواره كشوري پیشگیري از سوانح و حوادث
 از لزوم آمادگی ایران در برابر حوادث طبیعی و غیرطبیعی گفتند

نهضت »پیشگیري«
       رئیس جمعیت هلال احمر:                            در زلزله كرمانشاه 1۲3میلیارد تومان كمك نقدي و غیرنقدي جمع  شد.   درصد بالایی از حوادث و تلفات نتیجه بی توجهی به پیشگیری است

          قائم مقام وزیر بهداشت: فوت یك نفر از هر 1۰ ایرانی به دلیل حوادث است
شهروند| پیشگیري از ســوانح و حوادث بهانه ای 
براي برگزاري یک گردهمایي در سالن همایش هاي 
صداوســیما بود که قرار بود با میهمانــان درجه یک 
کشوري برگزار شــود؛ از معاون اول رئیس جمهوری، 
وزیران بهداشــت، کشــور، کار و امــور اجتماعي و 
راه وشهرسازي گرفته تا نمایندگان مجلس و ریاست 
صداوســیما. همه این میهمانان اما نماینده ای براي 
شــرکت در این همایش و صحبت درباره مهمترین 
چالش این روزهاي کشور فرستادند و این فرستادگان 
در پرداختن به »مشــکلات در حوزه مدیریت بحران 
کشور«، »حادثه خیزي کشــور« و »توجه بیشتر به 

مسأله پیشگیري« یک کلام بودند.
رئیس جمعیت هلال احمر نخســتین سخنراني 
بود که پشــت تریبون رفت و از نیاز به اطلاع رساني و 
آموزش هاي عمومي در برابر افزایش تاب آوري حرف 
زد و این که احتمال بروز ۳۲ حادثه طبیعی در کشور 
وجود دارد: »اهمیت پیشگیری کمتر از مقابله با حوادث 
نیست اما شاهد هستیم که  درصد زیادی از خسارات 
طبیعی و غیرطبیعی در کشور به دلیل بی توجهی به 
این حوزه ایجاد می شود. هر دســتگاه و سازمانی در 
کاهش خطرات حوادث طبیعی مسئول و موثر است. 
دولت با تخصیص اعتبــارات لازم و حمایت از نهادها 
می تواند زیرساخت های پیشــگیری را تقویت کند. 
رسانه ها با برنامه سازی و آگاهی رسانی وزارت مسکن 
با سختگیری در زمینه ساخت بناها و بازسازی بافت 
فرســوده و هلال احمر با تربیت امدادگــران خبره و 
آموزش رایگان امــداد و کمک های اولیه می توانند در 
زمینه پیشگیری موثر عمل کنند.« علی اصغر پیوندی 
ســاخت برنامه هایي که بتواند اهمیت پیشگیري را 
تبیین کند، وظیفه رســانه ملي دانست: »جمعیت 
هلال احمر باید به عنوان متولی آموزش های همگانی 
امدادونجات، آموزش هــای رایگان امداد و کمک های 
اولیه را با شــیوه های حضوری و غیرحضــوری ارایه 
کند.« او معتقد است که در نهایت با تجمیع و ترکیب 
فعالیت دستگاه های مختلف می توانیم به کشوری با 
تراز تاب آوری برسیم تا برای حوادث طبیعی و ملی و 
منطقه ای آمادگی داشته باشیم و در زمان مخاطرات 
هم خللی در نظم سیستم ایجاد نشود: »هلال احمر با 
۲ میلیون عضو داوطلب در دنیا جمعیتی شاخص است. 
لازم است با آسیب شناسی دقیق علت بروز حوادث و 
نقش نهادها را در آن مشــخص کــرد. هلال احمر در 
حوادث با ســرعت در قلب حادثه حضور پیدا می کند 
و کار تأمین امنیت و اســکان آنها، ترویج ارزش های 
انسان دوستانه، خدمات بهداشتی- درمانی و دمیدن 

روح داوطلبی در جامعه را برعهده دارد.«
پیوندي در ادامه از حادثه کرمانشــاه یــاد کرد که 
هلال احمر در آن بیــش از ۱۲۳میلیارد تومان کمک 
نقدي و غیرنقدي از سوي مردم جمع آوري کرده است: 
»۱۰ فروند بالگرد با بیش از ۳۰۰ پــرواز، بیش از ۲۰۰ 
مصدوم زلزله کرمانشــاه را در عرض یک هفته جابه جا 
کرد. هلال احمر ۲۰ هــزار تن کالای غیرنقدی با ارزش 
۷۰ میلیارد تومان و ۵۳ میلیارد تومان کمک نقدی برای 
زلزله زدگان جمع آوری کرده است.« او این را هم گفت 
که در زلزله کرمانشــاه هلال احمر تا هر زمان که لازم 
باشد، در کنار مردم باقی می ماند: »از ابتدای وقوع این 
حادثه تمامی نیروهای عملیاتی و واکنش سریع به همراه 
سگ های جست وجو در منطقه حاضر شده اند. تیم های 
امدادرسانی نیز بیمارستان های صحرایی را هم در حیاط 

بیمارستان تخریب شده سرپل ذهاب برپا کرده اند.« 
 1۰/۲6درصد مرگ ومیرها

 به دلیل حوادث رخ می دهد
در ادامه نوبــت به ایرج حریرچــی، قائم مقام وزیر 
بهداشــت که به عنوان نماینده وزیر بهداشت به این 
مراسم آمده بود، رســید؛ مسئولي که آمار مرگ ومیر 
ایراني ها از حوادث را بیان کرد: »حدود ۱۰.۲۶ درصد 
مرگ  ومیرها به دلیــل حوادث رخ می دهــد و از هر 
۱۰ ایرانــی، یک نفر به دلیل حــوادث فوت می کند. 
در  ســال ۹۵ حدود ۷۶۸ هزار مورد فقط بســتری در 

بیمارســتان به خاطر حوادث و سوانح داشتیم. یعنی 
۱۰ درصد بستری ها به این علت بود. فقط فاکتور این 
موارد ۱۱۸۹ میلیارد تومان بود که به بیمه دادیم.« او 
درباره »پیش بیني« و »پیشگیري« هم حرف زد که 
میزان آمادگي در برابر حــوادث را بالا مي برد: »مردم 
می خواهند که حاکمیــت برای مواجهــه آمادگی 
داشته باشد و بتواند بازتوانی کند. به دنبال اتفاقی که 
در کرمانشاه افتاد، حماسه ای در خدمت رسانی اتفاق 
افتاد.« او هم مثل خیلي هاي دیگر که در این مدت از 
آسیب پذیري بیمارســتان هاي تهران حرف زده اند، 
دراین باره توضیحاتي داد: »براساس بررسی هاي وزارت 
بهداشت در  سال ۸۶ متوســط عمر ساختمان های 

درمانی کشــور ۲۷ ســال و در 
اســتان تهران ۳۵ ســال است. 
در آن زمــان حــدود ۷۳ درصد 
تخت های بیمارســتانی کشور 
فرســوده و فاقد ارزش بهسازی 
لــرزه ای بــود و این آمــار در آن 
 ســال در تهران ۸۷ درصد بود.« 
ایــرج حریرچی به دو مشــکل 
»فرســودگی« و »کمبود تخت 
نســبت به جمعیت« اشاره کرد 
که همچنان وجود دارد: »تعداد 
تخت های ما به نســبت  هزار نفر 

جمعیت زیر ۲ اســت. ظرفیت تخت سازی ما تا قبل 
از طرح تحول ۱۷۰۰ تخت سالیانه بود. در کل کشور 
۴۵ درصد تخت های بیمارستانی فرسوده است، البته 
باید گفت؛ در تهران ۷۵ درصد تخت ها هنوز فرسوده 
هستند. برنامه وزارت بهداشت این است که در صورت 
حمایت دولت و مجلس، تعداد تخت های فرســوده 
در  ســال ۹۹ به ۳۰ درصد در کل کشور و در تهران به 
۳۸ درصد برسد.« سخنگوی وزارت بهداشت معتقد 
است که اگر بیمارستان ها در نقاط کور ترافیکی باشند، 
دسترســی به آنها در زمان بحران سخت خواهد بود: 
»بیمارستان های تهران باید به کنار بزرگراه ها و با محل 
دسترسی خوب انتقال داده شود.« حریرچي یک خبر 
خوب هم درباره کاهش فوتي ها بر اثر حوادث ترافیکي 
داشت: »این تعداد در  سال ۸۵ حدود ۲۵ هزار نفر بود و 

حالا ۱۶ هزار نفر در  سال کاهش پیدا کرده است.«
 انتقاد از تخریب

 بیمارستان های مناطق زلزله زده 
سرپرست اورژانس کشور هم در این برنامه از تخریب 
بیمارســتان های مناطق زلزله زده انتقاد کرد، آن هم 
درحالي که سازه های بیمارستانی در مواقع بحران باید 
بیشتر کمک کننده باشند: »در زمان زلزله کرمانشاه، 
یکی از بیمارستان ها در سرپل ذهاب تخریب شده و 
قابل اســتفاده نبود. این درحالی است که بیمارستان 
باید طوری ساخته شــود که در حوادث به ما کمک 
کند.« پیرحسین کولیوند به بیمارستان اسلام آباد هم 
اشاره کرد که بعد از زلزله دیگر قابل استفاده نبود: »باید 
سازه های درمانی به نوعی ساخته شود که در شرایط 

بحران بیشتر به مردم کمک کنند؛ این که چرا سازه های 
بیمارستانی در زمان زلزله تخریب می شود، باید جامعه 
مهندسین بررسی کنند.« او همچنین درباره تجهیزاتي 
حرف زد که در زمان زلزله کرمانشــاه براي مراســم 
اربعین در مرز مهران بود و به ســرعت و در کمترین 
زمان به مناطق زلزله زده رســید: »بیمارســتان های 
صحرایی که برای راهپیمایی اربعیــن در مرز مهران 
برپا شــده بودند و در همین زمان درحــال انتقال به 
دانشگاه های علوم پزشــکی بودند، دوباره به مناطق 
زلزله زده برگشتند. همان روز، ۶ بیمارستان صحرایی 
در ثلاث باباجانی، ســرپل ذ هاب و اسلام آباد مستقر 
شد. همچنین به میزان کافی دارو، تجهیزات پزشکی، 
خــون و فرآورده هــای خونی به 
این مناطق ارســال شد. دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه تاکنون 
۱۹۵۰ عمل جراحی و پیوند عضو 
موفقیت آمیز انجام داده است.« 
به گفتــه سرپرســت اورژانس 
کشور شرایط بهداشت و درمان 
مناطق زلزله زده در ۲۴ساعت اول 
پایدار شده است: »روزانه بالغ بر 
۵هزار معاینه در بیمارستان های 
صحرایی در مدت امدادرســانی 
انجام می شد. این بیمارستان ها 
علاوه بر مجهزبودن به اتاق های عمــل، رادیولوژی و 
عمل جراحی مغز و اعصاب هم انجام می دادند. ارتش 
و ســپاه هم هرکدام یک بیمارستان صحرایی در این 
مناطق راه اندازی کرده اند و این خدمات همچنان نیز 
ادامه دارد. حضور تیم های بهداشت و درمان تا زمانی که 
شرایط مطلوب شود، ادامه دارد و کار بازسازی خانه های 
بهداشت هم آغاز شده است.« او در ادامه آماري هم از 
حوادث ترافیکی ارایه کرد: »در هرســاعت نزدیک به 
۲نفر از هموطنان فوت می کنند و ۴ یا ۵نفر هم مصدوم 
می شــوند. همه این موارد را می توان با پیشــگیری 

جلوگیری کرد.« 
پیشگیری به عامل انسانی بازمی گردد

امیرحسین قاضی زاده هاشمی، عضو هیأت رئیسه 
مجلس شورای اســلامی هم که پشت تریبون رفت، 
باز هم صحبت از اهمیت پیشــگیري شــد: »باید به 
پیشگیری از حوادث توجه بیشتری شود و مسئولان 
راهنمایی کنند تا لایحه هایی برای این موضوع تهیه 
و قانونگذاری انجام شــود. یاد گرفتیــم مدیر خوبی 
برای حل وفصل بحران ها باشــیم. وقتی بحران ایجاد 
می شود، همه جمع می شــوند و آن را حل می کنند، 
اما براي این که چطور باید از ایجاد بحران جلوگیری و 
مردم را آماده کرد، هنوز کار جدی انجام نشده است.« او 
معتقد است که در حوزه قانونگذاری هم پشتیبانی هایی 
انجام شــده که در زمان بحران کمــک مالی و اعتبار 
تخصیص داده می شــود و ساختار و ســازمان دارد: 
»تمام کارها را سازمان مدیریت بحران انجام می دهد، 
اما در مورد پیشگیری فقط به احکام کلی توجه شده 

است. موضوع برخورد با بحران فعال تر و ساختارمندتر 
از حوزه ای اســت که به پیشگیری مرتبط می شود. با 
توجه به این که در منطقه ای هستیم که انواع حوادث 
طبیعی و غیرطبیعی را داریم، باید به پیشگیری توجه 
بیشتری شود و مسئولان راهنمایی کنند تا لایحه هایی 
برای این موضــوع تهیه و قانونگذاری انجام شــود.« 
قاضی زاده هاشــمی این را هم گفت که پیشگیری به 
عامل انســانی بازمی گردد: »اول مردم هستند و دوم 
کسانی هستند که سازوکارهایی باید پیش بینی کنند 

تا بحران مشکل کمتری ایجاد کند.«
 معطلي 3۰ماهه لایحه مدیریت بحران 

در كمیسیون های مجلس
بعــد از تمام این حرف ها اســماعیل نجــار، رئیس 
سازمان مدیریت بحران کشور به عنوان آخرین سخنران 
گلایه هایي را درباره معطل ماندن لایحه مدیریت بحران 
در مجلس مطرح کرد: »این لایحه ۳۰ماه است که در 
کمیســیون های مجلس می چرخد و ما در بی قانونی 
کار می کنیم. پیشگیری اساس کار ماست، نمی توان از 
سازمان انتظار داشت و از طرف دیگر امکانات ندهیم و 
مشکلات را حل نکنیم. امروز اگرچه نمی شود زلزله را 
پیش بینی کــرد اما می توان خــود را در برابر آن ایمن 
کنیم.« او درباره اقدامات سازمان هاي مختلف در زلزله 
کرمانشاه هم حرف هایي داشــت: »از زمان وقوع زلزله 
با توجه به این که در اواخر شــب اتفاق افتاد، عملیات 
امدادرسانی ۹ساعت در تاریکی مطلق انجام شد. در این 
عملیات ۱۹۳۰ روستا و ۷ شهرستان امدادرسانی شدند. 
۷۸۱۷ مصدوم و ۵۷۹ جانباخته در این حادثه داشتیم. 
با وجود ضعف ها و نارسایی هایی که ممکن بود در این 
عملیات وجود داشته باشد، ساعت ۱۵ پایان عملیات 
نجات اعلام شد و هیچ فرد زنده و جانباخته ای زیر آوار 
نبود.« نجار که وقت خیلي کمي هم براي ســخنراني 
داشت، از حضور تمام نیروها در این حادثه تقدیر کرد: 
»مدیریت بحران یعنی از مردم بخواهد تا همه نیروهای 
مسلح بتوانند امدادرسانی کنند و بتوانند حضور داشته 
باشــند. این موضوع در حادثه کرمانشــاه دیده شد. 
نخستین امدادگران، اعضای یک خانواده اند. زلزله ۴.۵ 
ریشتری قبل از زلزله اصلی باعث شد مردم هوشیاری 
پیدا کنند. در غیراین صورت جانباختگان افزایش پیدا 
می کردند. نیروهای عملیاتی به موقع در مناطق حاضر 
شدند و همان شب جلسه مدیریت بحران تشکیل شد.« 
تخریب بعضی بیمارستان ها در زلزله کرمانشاه موضوع 
دیگري بود که رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور 
درباره آن توضیحاتي داد: »مگر پــول و اعتبار از نظام 
هزینه نشده است. ما کجای کار ایراد داریم. کارشناسان 
می گفتند در برخی نقاط حداقل هــای کار برای یک 
ساختمان هم انجام نشده اســت، آیا نظام مهندسی 
نباید نظارت های دقیقی داشته باشد؟« او معتقد است 
که آموزش در حوزه پیشگیری از حوادث بحثی اساسی 
است و صداوســیما هم به عنوان کارگروه اطلاع رسانی 

اقداماتی در این زمینه انجام داده اما کافی نیست.
 بخشی از هرم سنی

 بین 1۵ تا ۴۵ سال در حوادث از بین می روند
راه اندازی کمپین پیشگیری از حادثه در رادیو برای 
آگاهی رســانی به مردم در نوروز هــم خبري بود که 
شاه آبادی، معاون صداي ســازمان صداوسیما در این 
مراسم آن را اعلام کرد؛ کمپیني که اصلي ترین شعار آن 
این است: »حادثه قابل پیشگیری است« او در این باره 
توضیح داد: »رسانه ملی زبان مردم برای بیان کاستی ها 
در این گونه حوادث است. بخشی از هرم سنی بین ۱۵ 
تا ۴۵ سال در حوادث از بین می روند و همه این اتفاقات 
نشان می دهد عزم ملی همه دستگاه ها لازم است؛ در 
جایی که بحث اطلاع رسانی به مردم مطرح می شود، 
رسانه ملی پرچم دار است و کسی نمی تواند در جایی 
که مردم مخاطبند، جای رســانه ملی را بگیرد.« در 
بخش آخر ایــن برنامه هم جوایزي بــه برگزیدگان 
در جشنواره کشوری پیشــگیری از سوانح و حوادث 
 داده شــد که امســال ۳۸۰ هنرمند آثار خود را به آن

 ارایه داده اند. 

روي خط خبرخبر

نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی: 

 اعتباری ۲ هزار  میلیارد ریالی
 برای احیای دریاچه ارومیه ابلاغ شد

ایرنا| نماینــده مردم ارومیــه در مجلس 
شورای اســلامی گفت: »۲ هزار  میلیارد ریال 
اعتبار از محل مــاده ۱۰ و ۱۲ بودجه  ســال  
جاری برای تکمیــل طرح های احیای دریاچه 
ارومیه ابلاغ شد تا طرح های احیای نگین آب 

آذربایجان جان دوباره بگیرد.« 
هــادی بهــادری با اشــاره بــه تلاش های 
نمایندگان برای همکاری بــا دولت در جهت 
احیای دریاچه ارومیه ادامه داد: »۲۲۰ میلیارد 
ریــال از ایــن میــزان اعتبار بــرای لایروبی 
رودخانه هــای نازلــو، شــهرچای، باراندوز، 
ســیمینه و گدارچای مهاباد پیش بینی شده 

است.«
به گفته او ۱۵۰ میلیارد ریــال از این اعتبار 
نیز به ســازمان جنگل هــا و مراتع اختصاص 
می یابــد تــا صــرف طرح هــای مقابلــه با 

ریزگردهای دریاچه ارومیه  شود. 
بهادری ادامه داد: »۱۰۰ میلیارد ریال از این 
اعتبار برای تجهیز شــبکه های اندازه  گیری، 
۱۰۰ میلیــارد ریــال دیگر برای تأسیســات 
فاضلاب شــهری و ۱۹۰ میلیــارد ریال جهت 
مرمت و بازســازی تأسیســات آبــی صرف 

می شود.« 
او با بیــان این کــه تمامی ایــن طرح ها از 
برنامه های ســتاد احیای دریاچه ارومیه برای 
صرفه جویی در مصرف آب و احیای نگین آبی 
آذربایجان اســت، گفت: »۱۲۰ میلیارد ریال 
از این اعتبار برای انتقال پســاب تصفیه شده 
آذربایجان شــرقی به دریاچه و ۱۰۰ میلیارد 
ریال بــرای تصفیه خانــه فاضــلاب ارومیه 

اختصاص می یابد.« 
تراز دریاچه ارومیه در روز جاری با افزایش 
۶ سانتیمتری نســبت به ماه گذشته روبه رو 
شده و به یک هزار و ۲۷۰ متر و ۲۹ سانتیمتر 
رســیده اســت؛ وســعت کنونی این دریاچه 
یک هزار و ۷۴۷ کیلومتر بوده که در مقایســه 
با ۱۵ ســال گذشــته بیش از ۲ هــزار و ۷۷۹ 

کیلومتر کاهش یافته است. 
دریاچه ارومیه یک حوضه آبی بســته است 
کــه آب آن از محــل بارش مســتقیم و روان 
آب ورودی از آبراهه هــا و رودخانه هــا تأمین 
می شود؛ این حوضه آبریز توسط ۲۱ رودخانه 
دایمی و ۳۹ رودخانه دوره ای سیراب می شود. 

وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی: 

دانش آموزان دارای معلولیت جسمی 
باید در مدارس عادی تحصیل کنند

باشگاه خبرنگاران| بــا مدیران مدارسی 
که از ثبت  نام دانش آمــوزان دارای معلولیت 

جسمی خودداری می کنند، برخورد می شود.
علی ربیعی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اعلام این خبر گفــت: »تمام دانش آموزانی 
که دچار معلولیت های جســمی اند و به لحاظ 
ذهنی مشــکلی ندارند، می توانند در مدارس 
عادی ثبت نام کرده و بین ســایر دانش آموزان 

به تحصیل بپردازند.« 
معضــل  »متاســفانه  داد:  ادامــه  او 
ثبت نام نشدن دانش آموزان در مدارس عادی 
در برخی از شهرســتان ها مشاهده می شود و 
وزارت آموزش و پرورش در حال پیگیری این 

موضوع است.« 
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: 
»تأکید ما و وزارت آمــوزش و پرورش بر این 
اســت که دانش آموزان معلول بتوانند در کنار 
دیگر دانش آموزان که شــرایط عادی دارند به 

مدرسه بروند.« 
ربیعــی ادامــه داد: »با مدیــران متخلفی 
که از ثبت نام دانش آمــوزان دارای معلولیت 
جســمی در مدارس عادی خــودداری کنند، 
برخورد می شــود؛ زیــرا معلولیت جســمی 
نباید مانع ادامه تحصیل این کودکان شــود. 
تنها معلولان ذهنی هســتند که امکان ادامه 
تحصیل در مدارس عــادی را ندارند، مدیران 
مدارس موظف به ثبت نام دانش آموزان دارای 

معلولیت جسمی هستند.« 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: »اگر 
ثبت نام نکــردن دانش آموزان دارای معلولیت 
جسمی در مدارس عادی گزارش شود، عوامل 
مدرســه در ابتدا مورد تذکر واقع می شوند و 
پس از آن در صــورت تکرار، بــا آنها برخورد 

خواهد شد.«
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شهروند| یک روز بعد از اعلام جزییات بودجه  سال 
۹۷ و آنچه در آن درباره افزایش ســه برابری عوارض 
خروج از کشــور برای ایرانی ها مطرح شده، حرف و 
حدیث ها و اعتراض ها به این موضوع همچنان ادامه 
دارد؛ ایــن موضوع حالا به میــان حرف های بعضی 
مســئولان هم آمده است. علی اصغر مونسان، رئیس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع  دستی و گردشگری 
یکی از این مسئولان اســت که دیروز و یک روز پس 
از اعلام نظــرش در این باره در نشســت خبری اش، 
اظهارنظر متفاوتی در این باره داشت. او که دو روز پیش 
از سهم ۱۶۰ میلیارد تومانی سازمان میراث فرهنگی 
از محل عوارض خروج از کشــور خبر داد، پس از موج 
گســترده اعتراض ها و انتقادهایی که نسبت به این 
تصمیم به راه افتاد، در صفحه شخصی خود در توییتر 

به این مسأله واکنش نشان داد.
معاون رئیس جمهوری در این توییت نوشت: »با این 
رویکرد که سفر ارزان باید در سبد زندگی همه ایرانیان 
فراهم شود، معتقدم اجرای هر تصمیمی باید متناسب 
با وضع اقتصادی مردم باشد.  ای کاش تصمیم گیرانِ 

افزایش عوارض خروج از کشــور، نظرات کارشناسی 
سازمان میراث فرهنگی، فعالان و متولیان گردشگری 

را جویا می شدند.« 
مونســان در مخالفت تلویحی با این اقدام نوشت: 
»برای تعدیل موضوع، هنوز هم دیر نشــده و نهایت 
تلاش خود را برای اصلاح ارقام به کار خواهیم بست.« 

این درحالی اســت که او در نشســت خبری روز 
یکشنبه در پاسخ به این ســوال که آیا نظر مشورتی 
روی این طرح داشته اســت؟ نارضایتی نشان نداد و 
گفت: »حتما در تدوین بودجه، دستگاه ها نظر دارند 
و همه بخش ها موظف به همکاری هستند و برای ما 
مهم، افزایش منطقی اســت و اگر قرار است درآمدی 
به دســت آید، باید صرف حمایت  از تورهای ورودی 
شود.« او این را هم گفت که در گذشته ۱۰ هزار تومان 
از عوارض خروج از کشور برای هر شخص، به سازمان 
میراث فرهنگی می رسید که اکنون این میزان سهم، 
به ۴۰ هزار تومان افزایش یافته و در کل ۱۶۰ میلیارد 
تومان اعتبارات عوارض به این سازمان تعلق خواهد 
گرفت.« او گفت که این راه حلی برای کاهش انگیزه 

مســافرت به خارج اســت؛ چراکه »خروج دوبرابری 
گردشگر نسبت به ورود آن اتفاق خوبی نیست«.

محمود واعظــی، رئیس دفتر رئیس جمهوری هم 
یکی دیگر از مسئولانی بود که دیروز و بعد از انتقادات 
گسترده به ویژه در شبکه های اجتماعی، در واکنش 
به اعتراضات به افزایش عوارض خروج از کشور گفت: 
»قطعا دولت همواره به نظرات مردم توجه کرده است 
و هر جا دیده تصمیمِ گرفته شده دولت با عکس العمل 
اجتماعی مناسبی مواجه نشــده، نظر نهایی خود را 
با خواســت مردم تطبیق داده است. ما این انعطاف را 
خواهیم داشت که اگر در تصمیمات دولت، فشاری به 

قشری از مردم بیاید آن را بازنگری کنیم.« 
ابراهیم پورفرج، رئیس جامعه تورگردانان ایران هم 
دیروز به نمایندگی از تشــکلی که در زمینه تورهای 
ورودی فعال است، با این بخش از لایحه پیشنهادی 
مخالفت کرد و به »ایسنا« گفت: »نمی دانم هدف از 
افزایش سه برابری و تصاعدیِ عوارض خروج از کشور 
چه بوده، اما باید توجه کرد که بحث گردشگری، تعامل 
فرهنگ هاست، یعنی آمد و شد؛ ولی با تصمیمی که 

برای عوارض خروج گرفته اند، یعنی قرار اســت این 
تعامل به هم زده شود. اگر می خواهند در این رفت وآمد 
توازن ایجــاد کنند، انگیزه گردشــگری را بالا ببرند، 
قوانین سفر را تسهیل کنند، زیرساخت ها را توسعه 

دهند، چرا می خواهند با مردم آن را جبران کنند؟«
رئیس هیأت مدیره جامعه تورگردانان ادامه داد: »ما 
نمی توانیم مردم را از سفر رفتن منع کنیم، یا آنهایی که 
مسافرِ خارج هستند را جریمه و تنبیه کنیم، معنای 
افزایشــی که در عوارض خروج از کشور اتفاق افتاده، 

همین می شود.« 
براساس لایحه پیشنهادی دولت برای بودجه  سال 
۹۷، هر نفر در ســفر نخســت ۲۲۰ هزار تومان باید 
عوارض خروج پرداخت کند، این مبلغ در ســفر دوم 
حدود ۵۰ درصد افزایش می یابــد )۳۳۰ هزار تومان( 
و برای سفرهای سوم و بیشتر با ۱۰۰ درصد افزایش، 
به ۴۴۰ هزار تومان می رسد. قرار است ۴۰ هزار تومان 
از مبلغ تعیین شــده برای عوارض خروج، به توسعه 
زیرساخت ها و تأسیسات گردشــگری و حمایت از 

بخش میراث فرهنگی و صنایع  دستی اختصاص یابد.

بعضی مسئولان درباره افزایش رقم عوارض خروج واكنش نشان دادند

انتقاد به »تنبیه سفر«
رئیسسازمانمیراثفرهنگی:ایکاشنظرماراجویامیشدند

رئیسدفتررئیسجمهوری:مااینانعطافراخواهیمداشتکهاگردرتصمیماتدولت،فشاریبهقشریازمردمبیایدآنرابازنگریکنیم

رئیس سازمان مدیریت بحران 
كشور: 3۰ماه است لایحه 

مدیریت بحران در كمیسیون های 
مجلس معطل مانده است

معاون صداي سازمان 
صداوسیما: بخشی از هرم سنی 

 بین 1۵ تا ۴۵ سال در حوادث
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